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STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE DE GRONDWET EN DE KIESWET 

Verslag van de 15e plenaire vergadering gehouden op vri,jdaff 
5 april 1968, aangevangen om 14.15 uur in de De Lairessezaal, 
Binnenhof 8 te •s-Gravenhage, 's avonds on 19.50 uur voortgezet 

Aanwezig: Mr. J.M.L.Th. Cals (voorzitter) 
benevens de overige leden met uitzondering van de 
heren Van der Hoeven en Witte. Tijdens de avondver
gadering is voorts de heer Schol ten verhinderd. 

Voorts zijn aanwezig de secretaris, de adjunct
secretarissen en de heer Van Ommen Kloeke (notulist 
middagvergadering mr.Kist, notulist avondvergadering 
mr. Burkens). 

^ e voorzitter opent de vergadering om 14,15 uur. 

Notulen 
liet verslag van de 14e plenaire vergadering wordt vast

gesteld, nadat daarin de volgende wijzigingen en aanvullingen 
zijn aangebracht: 
Blz.5> in derde regel na de punt invoegen: De'heer Jeukens merkt 
op dat deze discussie een algemene betekenis heeft en ook van be
lang is voor vrat na het rapport over de Kieswet moet geschieden. 
Blz.4, 2je regel van onder wijzigen in: 
Wij beschikken niet over een politieke partijstructuur, die als 
zodanig werkelijk politieke scheidslijnen trekt. Althans niet in 
die zin, dat een kiezer, die op een van de grote confessionele 
partijen stemt ooi: weet v/elk soort Kabinet hij bevordert. 
Blz.8, zevende regel van onderen "bij hervormingen van het kies-
stelsel" wordt gewijzigd in "in het algemeen". 
Vierde regel van onderen achter het woord "oplossing" wordt inge
voegd "in de zin van zijn nota (nr. 140) toegezonden aan subcom
missie nr. II". 
Blz.9? 15o regel van onderen: "momenteel" vervalt. 
Blz. 11, 15e regel van boven: "kiesdeler wordt gewijzigd in: lijst-
kiesdeler. 
Blz. 12, 18e regel van boven: deze regel wordt gelezen: "De orga
nisatorische structuur der Nederlandse politieke partijen" in 
Acta Politica 1966/1967, afl. 4. 
Blz. 14, 5e regel van onderen:"Mevrouw Fortanier sluit zich aan 
bij de eerste zinsnede". 
Blz. 15j 17e regel van onderen: na "de heer Donner" wordt ingevoegd: 
, dat een wettelijke regeling niet noodzakelijk is. 
Blz. 16, l6e regel van onderen: hierna wordt het volgende ingevoegd: 
De heer Jeukens wijst op de veronderstelling van een aantal leden 
van de kamercommissie, dat de staatscommissie in een latere fase zal 
kunnen herzien, v/at ze in een eerdere fase uitsprak (blz, 4). Hij 
acht deze veronderstelling onjuist. De voorzitter is eveneens van 
oordeel, dat de commissie in een later stadium niet op eerder inge
nomen standpunten behoort terug te komen. 
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De heer Donner merkt op, dat de Westduitse regeling inzake poli
tieke partijen, waarvan in de vorige vergadering sprake was, vorig 
jaar tot stand is gekomen en is gepubliceerd in het Bundesgesetz-
blatt van 27 juli 19&7 I.S.773» Hij legt enkele desbetreffende ar
tikelen uit het tijdschrift Die öffentliche Verwaltung over, die 
zullen worden rondgezonden. 

2.* Mededelingen 
llondgedeeld wordt een stuk houdende enkele berekeningen 

betreffende premiestelsels (volgnummer 176). 

Jb . Verkorting termijnen bij verkiezingen na kamerontbinding 
Naar aanleiding van de suggestie aan het eind van de 

nota van de heer Van Ommen Kloeke (volgnummer I65) wordt besloten 
dat aan de politieke partijen en aan de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten advies zal worden gevraagd over mogelijke verkorting van 
de termijnen. Voorts zal door de heer Van 0mm en Kloeke een nota 
worden opgesteld waarin informaties worden gegeven over de systemen 
van verkorting van de termijnen bij Kamerontbinding in Denemarken en 
België, onder vermelding van de argumenten die de toepassing van die 
systemen in Nederland wel of niet mogelijk maken. Daarbij zal niet 
alleen worden gelet op de verkorting van de termijnen na de datum 
van het vaststellen van de lijsten, maar ook op de termijn die in 
Nederland thans voor de overheid beschikbaar is voor controle. 

ü* fierste rapport 
De commissie is van mening dat het eerste rapport uiter

lijk in de vergadering van 24 mei a.s. dient te worden vastgesteld. 
Tijdens de vergadering van 26 april a.s. zal een eerste redactie 
van het algemeen gedeelte van het interimrapport aan de orde kunnen 
worden gesteld. 

cl. Autokosjeri 
De leden die van een auto gebruik maken zullen in plaats 

van de tot nu toe ontvangen vergoeding van treinkosten, autovergoc-
ding kunnen krijgen vanaf de datum van de eerste vergadering. 

!1* Catalogus suggesties _ inzake _het kies stel sel (volgnummer 171) 
De voorzitter stelt voor, ten aanzien van de punten die 

ook in de nota inzake het kiesstelsel (volgnummer 77) zijn behan
deld, te volstaan met het geven van een mening eventueel in de vorm 
van een korte stemverklaring. De overige punten kunnen meer diep
gaand besproken worden. 

Op verzoek van de heer De Pous wordt verder afgesproken 
dat de mening die de verschillende leden thans over de voorstellen 
geven nog geen definitief eindoordeel betelcent en dat bij bespreking 
van de eindredactie - indien de onderlinge samenhangen duidelijk 
zijn - pas de definitieve standpunten zullen worden ingenomen. Dit 
zal ook schriftelijk kunnen gebeuren. 

Op een vraag van de heer Daudtof alle voorstellen van 
buiten de commissie ook in deze lijst van suggesties zijn opgenomen 
antwoordt de secretaris dat in elk geval de suggesties waarmede de 
studiecentra van de grote politieke partijen zijn gekomen daarin 
een plaats hebben gevonden. 
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Algemene structuur van het kiesstelsel 

1. Evenredige vertegenwoordiging binnen afzonderlijke kies-
g e bieden: 
a. vier kiesgebieden; 
b• twaalf kiesgebieden: 

De heer Donner is tegenstander van een stelsel van even
redige vertegenwoordiging binnen vier afzonderlijke kiesge
bieden, omdat dit niet tot het beoogde resultaat zou leiden. 
Evenredige vertegenwoordiging binnen twaalf kiesgebieden is 
voor hem aanvaardbaar mits tegelijkertijd 1ijstverbinding 
binnen die kiesgebieden mogelijk wordt en tevens binnen de 
kiesgebieden niet de volledige kiesdeler maar b.v. 50/0 de 
grens wordt om in aanmerking te komen voor een zetel. Tevens 
zou hij willen pleiten voor een andere regeling met betrek
king tot de voorkeurstemmen, in die zin dat iemand die 'jOfo 
van de 1ijstkiesdeler haalt dadelijk in aanmerking komt voor 
bezetting van een zetel, hetgeen bij de huidige regeling van 
stemoverdracht niet het geval is. 

De heer Jeukens verwerpt zowel een evenredige vertegen
woordiging binnen vier als binnen twaalf kiesgebieden. Ter 
argumentering van zijn standpunt verwijst hij naar de minder
heidsnota van Itijckcvorsel bij het rapport van liet Centrum 
voor Staatkundige Vorming. 

De heer Simons verklaart zich voor een indeling in vier 
kiesgebieden omdat dit aantal ook thans bij verkiezing van 
de Eerste Kamer wordt gebruikt, maar tegen een indeling in 
twaalf kiesgebieden. 

De heer Verbrugh is tegen beide mogelijkheden en verwijst 
voor zijn argumentatie naar de nota die hij heeft gevoegd bij 
stuk nr. 77. 

De heer Cramer acht beide voorstellen v/el in overeenstem
ming met de grondwet doch niet wenselijk. De indeling in vier 
kiesgebieden zou niet veel resultaat opleveren voor bevorde
ring van de polarisatie. De indeling intyaalf kiesgebieden 
heeft het nadeel dat de greep van de kiezer op de regerings
vorming wordt verminderd, terwijl tevens een toename van regio-
nalisme kan worden gevreesd. 

De heer Prins acht een indeling in vier gebieden nauwelijks 
zinvol, Evenals de heer Donner is hij voorstander van een in
deling in twaalf kiesgebieden, mits de evenredige vertegenwoor
diging daarbinnen zo goed mogelijk wordt gewaarborgd, b.v. 
door te bepalen dat een lijst die 50$ van de kiesdeler heeft 
gehaald in aanmerking komt voor een zetel. 

De heren De Pous en Schol ten delen deze mening. Tevens 
zijn zij beiden voorstander van een verandering van de rege
ling betreffende voorkeurstemmen zoals die door de heer Donner 
is voorgesteld. 

De heer Meuwissen is tegen beide voorstellen omdat zij te 
weinig garantie bieden voor een werkelijk resultaat. Spreker 

; streeft naar een stelsel dat een bepaalde reële insprao.k moge-
I lijk maakt op de regeringsformatie. Het stelsel van evenredige 
( vertegenwoordiging binnen vier of twaalf kiesgebieden geeft 

hiervoor geen waarborg. 
De lieer Kan is tegen stelsel A.l.a omdat het geen nut 

heeft en tegen stelsel A.l.b omdat het kunstmatig is. 
Mevrouw Fortanier is eveneens tegen beide stelsels en wat 

betreft het laatste verwijst zij voor haar argumentatie naar 
het minderheidsrapport-Yan Rijckevorsel• 

- De -
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De heer Albrecht is tegen beide stelsels omdat zij geen 
echte oplossing bieden. Spreker vijst op de uitslag van de 
Belgische verkiezingen. 

De heer Pandt is eveneens tegen beide voorstellen omdat 
deze niet bijdragen tot het bereiken van de oplossing die 
spreker voorstaat. 

De heer Gruijters sluit zich hierbij aan. 
De voorzitter is eveneens van mening, dat stelsel A.l.a 

geen nut heeft. Zijn argumenten voor een stelsel van evenredi
ge vertegenwoordiging binnen twaalf kiesgebieden heeft hij 
reeds in de vorige vergadering uiteengezet. Spreker deelt in 
deze het standpunt neergelegd in het rapport van het Centrum 
voor Staatkundige Vorming. 

Op voorstel van de heer Donner wordt besloten in het 
interimrapport geen aandacht te besteden aan de mogelijkheid 
van evenredige vertegenwoordiging binnen vier afzonderlijke 
kiesgebieden. Ten aanzien van de verdeling in twaalf kiesge
bieden dienen in het rapport drie standpunten te worden opge
nomen. Sommige leden zijn van mening dat het voorstel te ver 
gaat, anderen achten het geen middel om het gestelde doel te 
bereiken en door een derde groep wordt het voorstel aanvaard. 

De mogelijkheid van lijstverbinding binnen de 18 kieskringen 
dan wel binnen twaalf kiesgebieden. 

De heer Donner is van mening dat als binnen de kiesge
bieden verbinding van lijsten van verschillende partijen 
wordt toegestaan deze verbinding voor alle kiesgebieden in 
het hele land dient te gelden. 

De heer Gruijters vijst op de mogelijkheid die door de 
heer Van der Hoeven is genoemd dat vele splintergroeperingen 
zich als partij laten inschrijven en dan hun lijsten onder
ling verbinden. Spreker zou deze mogelijkheid niet villen be
vorderen. 

Mevrouw Fortanier stelt voor ter voorkoming van het door 
de heer Gruijters geschetste gevaar dat zal worden bepaald,-
dat partijen die nog nooit de volledige kiesdeler hebben be
haalde/geen lijstverbinding mogen aangaan. De voorzitter acht 
dit niet goed mogelijk, aangezien het niet meer in overeen
stemming is met de feitelijke situatie. De groep-Aarden is 
vel vertegenwoordigd in de Tweede Kamer, hoewel zij nooit de 
kiesdeler heeft gehaald. De heer Pandt is van mening dat een 
eventuele opheffing van het verbod van 1ijstverbinding binnen 
de kiesgebieden niet als een op zichzelf staand iets moet 
worden beschouwd, doch altijd is gezien als een extra mogelijk
heid om bij invoering van enige vorm van districtenstelsel de 
polarisatie te bevorderen. 

De heer Verbrugh zou de mogelijkheid van lijstverbinding 
afhankelijk willen stellen van de voorwaarde, dat door de 
partijen een programma wordt overgelegd dat behoorlijk dient 
te worden gepubliceerd. Uit deze programma's zou dan blijken 
oi er sprake is van een schijnverbinding. De heer Scholten 
heeft bezwaar tegen het voorstel van de heer Verbrugh, omdat 
dit wettelijk zal moeten worden geregeld. Dan zal b.v. in de 
wet de verplichting moeten worden opgenomen om de programma's 
bij de Kiesraad te laten toetsen. De heer Verbrujrb. heeft niet 
het oog op toetsing van de programma's door de Kiesraad, maar 

- door -
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door de publieke opinie. 
De heer Donner geeft de mogelijkheid in overweging dat 

de samenwerking tussen partijen op het stembiljet tot uiting 
komt door die partijen in een blok samen te zetten. Hierdoor 
kan het door de heer Gruijters gereleveerde gevaar vorden be
grensd. Spreker is geen voorstander van het voorstel van me
vrouw Fortanier om de mogelijkheid van 1ijstverbinding te 
beperken in die zin dat een der te verbinden partijen in de 
Kamer vertegenwoordigd moet zijn. Spreker geeft de voorkeur 
aan een systeem, waarbij zal worden bepaald dat, om voor een 
zetel in aanmerking te komen, een der verbonden groeperingen 
zelf in aanmerking zou komen voor een kamerzetel. Hierdoor 
wordt de mogelijkheid voor nieuwe groeperingen om tot de Ka
mer door te dringen opengelaten. 

Mevrouw Fortanier is van mening dat nu het streven is ge
richt op het tot stand brengen van zo groot mogelijke groepe
ringen men ook de beperking mag aanleggen, dat die groeperin
gen al iets bereikt hebben, d.w.z. een Kamerzetel. De bedoe
ling is toch dat door te komen tot grotere verbanden de samen-
verkende partijen meer zetels behalen dan indien zij elk af
zonderlijk aan de verkiezingen hadden deelgenomen. 

De heer Donner merkt op dat het hem niet in de eerste 
plaats gaat om de zetelwinst, maar om bij de stembus tot uiting 
te laten komen dat er een akkoord bestaat tussen bepaalde par
tijen. In de praktijk zullen dit hoofdzakelijk de grote par
tijen zijn, maar discriminatie tussen grote en kleine partijen 
moet worden voorkomen. 

De heer Gruijters meent dat als het er alleen om gaat een 
samenwerking op liet stembiljet tot uiting te brengen, dit 
geen 1ijstverbinding tussen de partijen behoeft te betekenen. 
Bij een systeem van lijstverbinding zonder districtenstelsel 
zullen trouwens in de praktijk hoogstens een a. twee restzetels-
behaald kunnen worden. 

De heer Albrecht zegt dat de voorstanders van polarisatie, 
waartoe hij zelf behoort, een duidelijke impuls daartoe in het 
kiesstelsel willen brengen. Een lijstverbinding in het huidige 
kiesstelsel zal nauwelijks effect sorteren. Spreker is voor 
het ontsta.an van grote groeperingen en hij wijst een systeem 
af dat de grote weinig helpt, maar de mogelijkheid van liet 
ontstaan van kleine groeperingen bevordert. 

De heer Simons wijst erop dat de verkiezingen beogen de 
politieke lijn voor vier jaar aan te geven, doch de praktijk 
kan anders uitwijzen. Voor de kiezer is het bij elkaar op het 
stembiljet vermeld staan van een aantal partijen niet meer 
dan een momentopname. Spreker acht het juister aan lijstver-
binding een direct electoraal voordeel te verbinden. 

De heer Albrecht handhaaft zijn uitdrukkelijke bezwaren 
tegen invoering van de mogelijkheid van lijstverbinding binnen 
de huidige 18 kieskringen. Over de mogelijkheid van lijstver
binding bij een verdeling in 12 districten heeft hij zich niet 
uitgesproken, omdat hij geen voorstander is van een dergelijk 
stelsel. x 

De heer De Fous constateert dat lijstverbinding op vrij
willige basis het samengaan voor de verkiezingen bevordert, 
ook al heeft liet weinig resultaat bij de zetelverdeling. 

- Daarom -
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Daarom is spreker er voorstander van zovel bij het huidige 
stelsel als bij een eventuele verdeling in 12 districten. 

Vervolgens blijkt, hij een voorlopige stemming over het 
openen van de mogelijkheid van 1ijstverbinding binnen de be
staande 18 kieskringen! dat mevrouw Fortanier en de heren 
Kan, Albrecht, Daudt en Gruijters zich hiertegen verklaren. 

Indien zou worden besloten tot invoering ven het stelsel 
met 12 gesloten kiesgebieden, zouden alleen mevrouw Fortanier 
en de~Tï¥ê:r~Tva1a"_tegèn"Ti~et openen van de mogelijkheid van een 
lijstverbinding binnen die kiesgebieden zijn. 

A.3. Systeem-Goudriaan 

De voorzi11er stelt voor over de kwestie of dit systeem 
al dan niet in het interimrapport moet worden vermeld later 
te beslissen. Met uitzondering van de heer Verbrugh verkla
ren de aanwezigen zich allen tegen invoering van het systeem-
Goud ri aan. 

A.h. Wes tdui ts e stelsel 

De commissie is unaniem tegen invoering van het Westduitse 
stel se1. 

A.5« Vergroting van het effect van de enkelvoudige voorkeurstem 

Mevrouw Fortanier heeft alvorens haar oordeel definitief 
te vormen behoefte aan nadere informatie. Zij stelt voor dat 
de lieer Van Ommen Kloeke een nota maakt over de gevolgen van 
vergroting van het effect van de voorkeurstem in verband met 
de noodzaak dat de deskundigheid op velerlei gebied in de 
grotere fracties toch tot zijn recht blijft komen. De voor-
zitter zegt toe dat een dergelijke nota zal worden opgesteld. 

De heer Kan stelt voor dat in deze nota ook aandacht zal 
v/orden besteed aan de argumenten van de commissie-Donner om 
niet tot vergroting van het effect van de voorkeurstemmen over 
te gaan. Op verzoek van de heer Gruijters zal in de nota ook 
een samenvatting van de huidige situatie worden opgenomen. 

De voorzitter concludeert dat de commissie in het algemeen 
positief tegenover een vergroting van het effect van de voor
keurstem staat, doch dat het eindoordeel zal worden voorbehou
den tot bij bespreking van de door de heer Van Ommen Kloeke 
op te stellen nota. 

7. en 8. 

De heer Donner is van mening dat deze drie technische en 
ingewikkelde stelsels pas in overweging zouden moeten komen, 
indien besloten is over te gaan tot de instelling van kiesge
bieden. 
-̂ e y.P.°rz.itter concludeert dat in het interimrapport de pun
ten A.6., 7. en S. misschien even kunnen worden vermeld, doch 
dat daarop niet zal worden ingegaan, omdat geen nieuwe argu
menten zijn opgekomen om ze eventueel in te voeren. 

A.9« Afschaffing van de opkomstplicht 

Met uitzondering van de lieren De Pous en Scholten verkla-

A. 6., 

- ren -
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ren de aanwezige leden zich voor afschaffing van de opkomst-
plicht, 

B. Procedure van kandidaatstelling 
— — ~ — - ^3. 

De lieer Cramer zou ten aanzien van de onder 13.1. genoemde 
substantiële verhoging van het aantal handtekeningen het huidige 
getal van 25 willen verhogen tot tenminste 100. Voorts acht 
spreker een aanbeveling in het interimrapport om de mogelijkheid 
van het binden van de kandidaatstelling aan voor—verkiezingen 
(B.2.) binnen de partijen te openen, aantrekkelijk, doch een en 
ander zou niet wettelijk geregeld moeten worden. Spreker is voor 
de onder B.3. genoemde suggestie van wettelijke regeling van de 
procedure van kandidaatstelling binnen de partijen. Daaraan zou 
kunnen worden verbonden een verplichting tot openbaarheid van 
de financiën. De bezwaren die thans in de praktijk blijken te 
bestaan tegen de niet-openbaarheid van de financiën zouden daar
mee kunnen worden ondervangen. Spreker is van mening dat de 
macht van de partijbesturen momenteel te groot is, met name ten 
aanzien van de kandidaatstelling. Hij herinnert aan een uit
spraak van prof. Goudriaan dat de Staten-Generaal in feite een 
vertegenwoordiging is van de partijbesturen. 

Hij erkent de bezwaren van de heer Schol ten ten aanzien 
van de noodzaak bij een wettelijke regeling ook sancties op te 
nemen. Spreker vraagt of het niet mogelijk is aan de bepaling 
uit de Kieswet, waar de inschrijving in het kiesregister is ge
regeld, toe te voegen dat diegenen die inschrijving in liet kies
register willen, verplicht worden aan de Kiesraad zowel periodiek 
opgaven van hun financiën in te zenden als mede te delen hoe de . 
kandidaatstelling is geregeld. De sanctie zal kunnen bestaan ia-
licjt uitsluiten van de mogelijkheid deel te nemen aan de verkie
zingen indien niet aan deze voorwaarden is voldaan, terwijl te
vens overwogen kan worden in een dergelijk geval de waarborgsom 
niet terug te geven. 

De lieer Schol ten merkt op dat dan ook de normen waaraan 
de wijze van kandidaatstelling en de financiële situatie van de 
politieke partijen zouden moeten voldoen wettelijk zouden moeten 
worden geregeld. 

De heer Albrocht vraagt wat men met de substantiële verho
ging van het aantal handtekeningen denkt te verwezenlijken. In 
Denemarken waar een veel groter aantal handtekeningen wordt ge
vraagd is gebleken dat deze in de praktijk gemakkelijk worden 
bijeengebr a c li t, 

Ervan uitgaande dat een substantiële verhoging van het 
aantal handtekeningen tenminste moet worden gesteld op 100 per 

[kieskring, zijn de heren Mcuwissen, Scholten, De Pous, Prins, 
Cramer, Verbrugh en de voorzitter voorstanders van een derge-

J 1 i jke verhogin •;. 
^G voorzitter stelt vervolgens de vraag aan de orde of er 

aanleiding is voor te stellen de waarborgsom die nu f. 1,000,-
per kieskring bedraagt met uitzondering voor de partijen die zit
ting hebben in het parlement te verhogen. Alle aanwezigen ver
werpen een dergelijke verhoging. 

De heer Gruijters zou het binden van de kandidaatstelling 
aan voorverkiezingen in de partijen niet wettelijk willen voor
schrijven, maar zou er geen mogelijkheid zijn het ambtelijk 

- apparaat -
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apparaat medewerking te laten verlenen aan plannen van partijen 
die zulks eigener zouden willen doen. Gedacht zou kunnen worden 
aan een administratieve regeling, dat elke partij die voorverkie
zingen in de trant van de Amerikaanse primaries zou willen hou
den zulks ook zou kunnen doen. 

De heren Cramer en I)audt pleiten er voor in het rapport 
een aanbeveling aan partijen op te nemen om dit S3rsteem te vol
gen. 

De heer Alhrecht wijst op het systeem dat in Noorwegen 
wordt toegepast, dat als partijen voorverkiezingen liouden , de 
regering bereid is gedeeltelijk de kosten te subsidiëren. 

De heer Gruijters zou geen geldelijke steun willen verle
nen. In de wet zou kunnen worden vastgelegd dat op een bepaalde 
dag voor de verkiezingsdatum gelegenheid bestaat op vertoon van 
een 1idmaatschapsbewijs van een politieke partij op de daartoe 
opengestelde stembureaus een stem uit te brengen op door par
tijen volgens een bepaalde procedure vastgestelde lijsten. Dit 
komt neer op het creëren van een niet-verplicht stadium in de 
kandidaatstclling waarvoor het ambtelijk apparaat ter beschik
king zal staan. 

De heer Schol ten vraagt zich af of deze suggestie niet 
in strijd komt met de eerder geuite wenselijkheid van verkorting 
van de termijnen. 

-̂ e voorzitter is van mening dat de suggestie van de heer 
Gruijters niet meer in het eerste interimrapport kan worden op
genomen. Spreker stelt voor ook deze suggestie aan de politieke 
partijen voor te leggen. 

De heer Verbrugh vraagt of de heer Gruijters niet van 
mening is dat door zijn voorstel de partijen een soort verleng
stuk van de staat worden. 

De heer Gruijters antwoordt dat hij de partijen als een 
wezenlijk maar vrij onderdeel van het staatsbestel beschouwt. 
Daarom moet zijn voorstel ook niet bindend worden voorgeschre
ven, maar er is niets tegen om de praktische mogelijkheid te 
scheppen om interne democratie binnen de partijen te bedrijven. 

De'heer Daudt is van mening dat deze suggestie wel in het 
interimrapport zal moeten worden genoemd, omdat er een mogelijk
heid is het systeem in te voeren zonder dat iets van de wet ge
wijzigd hoeft te worden. Vol staan zou kunnen worden met een aan
beveling zonder het systeem uit te werken. 

-̂ e Ẑ îl̂ j-iiêJl *s v a n möI1ing dat de commissie geen oordeel 
over de suggestie van de lieer Gruijters kan uitspreken in het 
interimrapport, doch het punt wel zou kunnen aanstippen. 

De heer Cramer zou wel gaarne thans een uitspraak hebben 
over de wenselijkheid van voorverkiezingen binnen de partijen. 

De heer Jeukens is van mening dat dit een zaak van de par
tijen is. liet probleem is zijns inziens algemener dan is gesteld. 
Spreker heeft geen bezwaar tegen een aanbeveling, doch het zou 
moeilijk zijn een en ander v/ettelijk te regelen. 

De heer Donner is van mening dat als men de suggestie van 
de heer Gruijters serieus willen overwegen men ook genoodzaakt 
zal zijn te regelen wat onder politieke partijen moet worden ver
staan. 

De heer Gruijters ontkent dit, iedere groepering of het 
een politieke partij is of niet, die de beschikking heeft over 

- een -
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een lijst met een voldoende aantal handtekeningen kan een derge
lijke voorverkiezing organiseren. 

De heer Donner waarschuwt tegen overhaasting. Spreker is 
gaarne bereid het voorstel te bezien doch zou het tot het hoofd
rapport willen bewaren. 

De heer Gruijters is het daar niet mee eens. De opdracht 
van de commissie is ook om na te gaan wat mogelijk is aan wijzi
gingen van het kiesstelsel binnen het kader van de huidige grond 
wet. Spreker is van mening dat zijn suggestie daaronder valt. 

De heer Crame r is van mening dat in het interimrapport 
het bestaande onbehagen zou kunnen worden gesignaleerd en de 
politieke partijen op deze suggestie zouden kunnen worden gewe
zen. De uitwerking zou dan in het definitieve rapport kunnen ge
beuren. 

De heer Schol ten merkt op dat de commissie van het begin 
af aan heeft geweten dat over het kiesstelsel het eerst een 
rapport moest worden uitgebracht. Volstaan kan worden met een 
algemene opmerking. Dit geldt ook voor andere punten zoals b.v. 
de subsidiëring van politieke partijen. Over al die punten kan 
nu nog niet uitvoerig worden gerapporteerd omdat zij nog niet 
rijp zijn voor oordeelsvorming. 

De voorzitter is het ermee eens dat in het eerste rapport 
verschillende punten worden genoemd, voor vele waarvan er geen 
wetswijziging nodig is. Met de uitwerking behoeft echter niet 
te worden gewacht tot het eindrapport. Spreker wil de mogelijk
heid van een tweede rapport aan liet einde van het jaar niet uit
sluiten. 

De heer Cramer heeft nog geen reactie gekregen op zijn 
voorstel ten aanzien van de wettelijke regeling van de finan
ciële openbaarheid en de interne bestuursorganisatie van poli
tieke partijen. In dit verband wijst hij op het voorbeeld dat 
de verzekeringskamer inzage moet krijgen in de stukken van ver
zekeringsmaatschappijen. 

De heer De Poiis_ acht het op zichzelf een redelijke ge
dachte maar wijst erop dat de situatie in het bedrijfsleven van 
geheel andere aard is, omdat daar hele andere problemen liggen. 
Daarom kan spreker het voorstel moeilijk overzien. 

De heer Ŝ cĥ oJĴ cii wil het voorstel gaarne nader bekijken 
maar vreest dat de door hem in de vorige vergadering geuite be
zwaren blijven bestaan. 

^e voorzitter stelt voor dat de heer Cramer over zijn 
voorstel een nota opstelt. De kwestie kan dan aan de hand daar-
van worden behandeld en eventueel in een volgend rapport worden 
opgenomen. 

De heer Van Omni en KI o e k e wijst erop dat de Kieswet alleen 
de mogelijkheid kent van politieke groeperingen. Een eenmanspar-
tij kan dus niet bestaan. Ook wordt door de Kiesraad gevraagd om 
statuten of als die niet aanwezig zijn om enige vorm van oprich
tingsacte. Hoewel' dit niet in de wet staat wordt door de Kies
raad ook een politiek programma gevraagd. Desondanks blijkt dat 
er gemiddeld een politieke groepering per week bijkomt. 

Op voorstel van de voorzitter_ wordt besloten deze kwestie 
later te behandelen aan de hand van een nota die gezamenlijk 
door de heren Cramer en Van Ommen Kloeke zal worden opgesteld. 

- Naar -
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Naar aanleiding van een opmerking van de heer Verbrugh__ 
over de naamgeving van de politieke partijen merkt de voorzitter 
op dat dit onderwerp ook in het tweede rapport aan de orde zal 
kunnen komen. 

C.1. Vaststelling van de uitslag 

Voor een verhoging van de kiesdrempel^ (C.1.) tot uiter
lijk driemaal de kiesdeler spreken zich uit de heren Meuwissen, 
Schol ten, De Pous, Albrecht, Cramer en Simons. 

De heer Simons merkt op dat zijn voorkeur voor verhoging 
van de kiesdrempel niet geldt indien zal worden overgegaan 
naar een systeem met twaalf kiesgebieden. 

De heer Donner zegt dat bij invoering van een districten
stelsel zelfs verlaging van de kiesdrempel de voorkeur zou ver
dienen. 

De heer Verbrugh zou het liefst in het geheel geen kies
drempel hebben. Zolang zulks niet mogelijk is, pleit hij voor 
een verlaging van de bestaande kiesdrempel mits er waarborgen 
worden geschapen om de niet serieuze partijen uit te schakelen. 

De commissie^is van mening dat verhoging van de kiesdrem
pel bij invoering van een districtenstelsel geen aanbeveling 
verdient. 

De heer Daudt is van mening dat dit onderwerp moet worden 
bekeken in samenhang met andere punten. Spreker vraagt zich 
af hoe het eerste rapport zal worden opgesteld. Gelet op de 
ongelijke strekking van de vele voorstellen zou het zijns in
ziens het beste zijn een aantal pakketten van voorstellen in 

^_ het rapport op te nemen. De voorzitter, stelt voor dit punt bij 
de bespreking van het ontwerp-rapport aan de orde te stellen. 
Elk lid moet de mogelijkheid houden om ten aanzien van de voor
gestelde redactie van liet rapport een ander standpunt in te ne
men. 

C. 2. V/ijziging van de berekening van de kiesdeler 

Dit punt vervalt. 

C.3. Vorvanginf-; van het r^stzetelverdcl ingss}rsteem d'Hondt door he t 
systeem van de grootste overschotten 
. tl m., .1, .. ... , • i I - - - - - i i ' i 

De heer Albr^eclrfc zou dit punt niet in deze formulering 
willen bespreken, aangezien het daarvoor van belang is of er 
sprake is van een kiesgebied of van twaalf kiesgebieden. Bij 
twaalf kiesgebieden kan er een voorkeur zijn om het systeem van 
de grootste overschotten toe te passen. 

^ G _y.P-°.r,z]-̂ "ker stelt voor te spreken over de vraag of bij 
het huidige kiesstelsel het systeem d'Jïondt moet worden verla
ten. 

De heer Vcrbrugh is daartegen. Bij een indeling in twaalf 
kiesgebieden dient zijns inziens van het stelsel van de groot
ste gemiddelden te worden afgestapt en dient het stelsel van 
de grootste overschotten te worden toegepast. 

De heer Albrecht wijst erop dat verscheidene leden zich 
voor een indeling in twaalf kiesdistricten hebben uitgesproken 
omdat zij menen dat daardoor de polarisatie het best kan wor
den bevorderd. De cijfers wijzen uit dat het polariserend ef-

- fect -
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fect het grootst is bij handhaving van het stelsel van de 
grootste gemiddelden. Uit billijkheidsoverwegingen wordt echter 
door sommigen de voorkeur gegeven aan het systeem van grootste 
overschotten. Spreker geeft de voorkeur aan handhaving van het 
stelsel van de grootste gemiddelden. 

De heer Donner is het eens met de redenering van de heer 
Albrecht. Doch spreker geeft toch de voorkeur aan het stelsel 
van de grootste overschotten om die partijen die tegen het krij
gen van een zetel aanzitten ook de kans op die zetel te geven. 

De heer Grui.jters zegt dat hij om diezelfde billijkheids
argumenten tegen het stelsel van de grootste overschotten in 
twaalf kiesdistricten is. Zijns inziens moet een zetel alleen 
worden toegekend aan die groeperingen waar de meeste kiezers 
achter staan. Daarom acht hij het stelsel d'Hondt ook het 
billijkst binnen de districten. 

'De heer Simons merkt op dat hij tegen een verdeling in 
twaalf kiesdistricten is omdat hij dat een te grof middel vindt 
om de huidige moeilijkheden te verbeteren. Indien dat stelsel 
toch zou worden gekozen zal hij ter verzachting van de pijn de 
voorkeur geven aan het stelsel van de grootste overschotten. 

De voorzitter constateert dat behoudens de heer Verbrugh 
alle leden zich uitspreken voor handhaving van het systeem 
dfHondt bij het huidige kiesstelsel en stelt de vraag aan de 
orde welke leden bij invoering van twaalf kiesdistricten"de"voor* 
keur geven aan het stelsel van de grootste overschotten. 

De heren Donner, Jeukeiis, Simons, Verbrugh, Prins, De Pous 
en Scholten spreken zich hiervoor uit. 

Premiering uit de restzetels 

De heer Daudt vestigt er de aandacht op dat zijn voorstel
len die ongrondwettig worden geacht niet in de nota 1?1 zijn 
opgenomen. Dit geldt b.v. voor het voorstel dat die groepering 
die tenminste 45$ van de stemmen krijgt in feite 55$ van de 
zetels toegewezen zal krijgen. Het systeem dat in nota 171 
staat vermeld, n.1. dat die partijcombinatie die tenminste 
45$ van de stemmen heeft verworven alle restzetels worden toe
bedeeld, acht spreker niet ideaal maar als noodoplossing bin
nen de huidige grondwet aanvaardbaar. Spreker zou dit systeem 
wel in het rapport willen vermelden maar eraan toevoegen dat 
een aantal leden menen dat bij grondwetsherziening de voorkeur 
moet worden gegeven aan een verdergaand stelsel. 

®e yi>J)r_z.i11er is eveneens van mening dat stelsels die in 
strijd zijn met de huidige grondwet ook in het rapport kunnen 
worden genoemd. 

De heer Albrecht acht liet wel acceptabel dat een partij 
die 45$ van de stemmen verwerft, een premie krijgt maar niet 
dat deze premier ing ook zou gelden voor een combj.jia.ti e van 
partijen omdat het gevaa.r van uiteenvallen tijdens de regerings
periode bestaat. 

De heer Gruijters acht het irreëel dat een partij 45$ van 
de s t e mmen zo u v e rw e r ven. 

De heer Simons is van mening dat de premiëring gebonden 
zou moeten worden aan gezamenlijke regeringsvorming. Als de con
ventie van kracht zou worden dat bij liet uiteenvallen van de 

- regering -
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regering er nieuwe verkiezingen moeten vorden gehouden zouden 
de moeilijkheden van de heer Albrecht zijn opgelost. 

De heer Do mier voegt eraan toe dat dit voorstel alleen 
geldt indien wordt vastgehouden aan het huidige stelsel van 
18 kieskringen. 

De voorzitter stelt de vraag aan de orde of er voorkeur 
bestaat om bij handhaving van het huidige stelsel van 18 kies
kringen aan die partij of partij-combinatie welke tenminste 
45JÉ van de stemmen heeft verworven alle restzetels toe te be
delen waarbij de premiëring gebonden zou kunnen worden aan een 
plafond van ö^° van de zetels. 

De heer Gramer is in principe wel voor dit voorstel, doch 
hij acht het ongrondwettig. De voorzitter is van mening dat 
zulks in het interimrapport vermeld kan worden. 

Vervolgens spreken zich de heren Cals, Donner, Simons, 
Crainer, Meuwissen, Daudt en Albrecht voor het voorstel uit» 
De overige leden zijn tegen. 
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Voortzetting vergadering des avonds te 19-30 uur. 
De behandeling van nota volgnummer 1?1 wordt vervolgd. 

Punt D 1; 
De heer Van Maarseveen zegt ter toelichting van deze suggestie, 

dat de kiezers in de gelegenheid worden gesteld invloed uit te oefe
nen op de partijensamenwerking, zonder dat hiervoor een stembus
akkoord noodzakelijk is. Spreker voegt hieraan toe, dat in de opzet 
van het voorstel de kiezers niet verplicht zijn zich uit te spreken. 

De heer Daudt is van oordeel, dat de uitspraak van de kiezers 
in een te laat stadium plaatsvindt om nog voldoende nuttig effect 
te sorteren. Voorts dient bedacht te worden, dat de partijen, die 
voor samenwerking worden aangewezen, tezamen geen parlementaire 
meerderheid behoeven te vormen. 

De heer Simons stelt de vraag, of dit systeem elders wordt ge
volgd. Spreker acht de kans groot, dat de uitslag van een dergelijke 
stemming een beeld van verdeeldheid te zien zal geven, waaraan wei
nig of geen richtsnoer valt te ontlenen. 

De heer Donner sluit zich hierbij aan; het systeem zal licht 
ten gevolge van verdeeldheid en stemonthoudingen de onduidelijkheid 
vei*groten en aldus averechts werken. 

De heer Gruijters wijst erop, dat bij opinie-onderzoeken is 
gebleken, dat bij de aanhang van de onderscheidene partijen wel 
wederzijdse voorkeuren bestaanj de desbetreffende partijen leveren 
echter geen parlementaire meerderheid op, terwijl voorts onder de 
aanhang van verschillende partijen onderlinge verdeeldheid blijkt 
te bestaan. 

Mevrouw Fortanier-De Wit acht de kans niet uitgesloten, dat 
het systeem meer helderheid geeft over de opvattingen van de kiezers. 
Deze opvattingen kunnen afwijken van die van de partijleiding. 
Blijkt het systeem in de praktijk in een bepaald geval geen meerder
heid op te leveren, dan kan altijd nog worden teruggevallen op de 
gebruikelijke procedure van totstandkoming van samenwerking. Spreek
ster stelt voor de suggestie in reserve te houden. 

De heer Veĵ brrigli acht het voorstel in zoverre aantrekkelijk, 
dat samenwerking wordt bevorderd. 

De heer Jeukens is van oordeel, dat de Kieswet door invoering 
van het onderhavige systeem van karakter zou veranderen. De Kieswet 
is thans gericht op de samenstelling van de.volksvertegenwoordiging; 
het voorstel introduceert hierin een vrijblijvend element, zonder 
directe rechtsgevolgen. Spreker staat hier afwijzend tegenover. 

De lieer Van Maarseveen wil het voorstel plaatsen in het kader 
van de tweeledige taakopdracht van de commissie. De taak van de com
missie omvat enerzijds herziening van de Grondwet, een zaak van lange 
adem, omdat hier de structuur van het staatsbestel als zodanig in 
het geding is. Anderzijds omvat deze taak herziening van de Kieswet. 
Op dit vlak zou wellicht op kortere termijn door middel van minder 
ingrijpende wijzigingen aan het bestaande onbehagen enigszins tege
moet kunnen worden gekomen. Het ware derhalve nuttig, dat de commis
sie zich niet in de eerste plaats toelegt op het zoeken van mogelijke 
bezwaren tegen elk voorstel dat ter tafel komt en dat de commissie 
niet zodanig strenge criteria aanlegt, dat zij nauwelijks meer met 
enige suggestie naar buiten kan treden. Door het onderhavige voor
stel zou een zeker experimenteel element worden ingebouwd in het 

- kiesstelsel; -
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kiesstelsel; dit zou vruchtbaar kunnen blijken. 
De heer Daudt is van oordeel, dat men geen wijzigingen moet 

voorstellen, indien men niet de overtuiging heeft, dat hierdoor ef
fect vordt gesorteerd. Het zou onjuist zijn de indruk te wekken dat 
meer wordt gedaan dan in feite liet geval is. 

De heer Gruiiters sluit zich hierbij aan. Een niet-effectieve 
oplossing kan slechts leiden tot desillusie en anti-parlementarisme. 

De heer Kan vraagt, of het S3rsteem wellicht tot duidelijkheid 
zou kunnen leiden, indien de kiezer zou kunnen aangeven met welke 
andere partijj^n zijn partij zou moeten samenwerken. 

Deze vraag wordt door de heer Albrecht ontkennend beantwoord. 
Het systeem toont verwantschap met het consultatieve referendum-
Daudt bij een onbeperkt•aantal kandidaten.- Die variant achtte de 
heer Daudt ineffectief; ditzelfde geldt voor het onderhavige voor
stel . 

De voorzitter heeft niet de indruk, dat het systeem de duide
lijkheid bevordert, maar zou liet voorstel achter de hand willen hou
den, zodat het eventueel in het geheel van voorstellen van de com
missie nader kan worden bezien. 

Punt D 2: 
Dit voorstel heeft niet rechtstreeks betrekking op de Kieswet, 

Vermelding van het voorstel in het rapport verdient echter toch aan
beveling. Eveneens zou in het rapport behandeld dienen te worden de 
suggestie om bij tussentijdse kabinetscrisis als regel verkiezingen 
te houden. 

De heer Cramer acht het voorstel D 2 niet raadzaam. In de prak
tijk geeft een kabinetswisseling de gelegenheid tot vervanging van 
zwakke ministers. Verwezenlijking van het voorstel zou ertoe leiden, 
dat dit nauwelijks meer mogelijk wordt, waardoor een ongewenste ver
starring optreedt. 

De heer Jeukens maakt bezwaar tegen de gebezigde formulering 
"de usance vervalt"; een vergelijkbare formulering kan men ook el
ders in de nota aantreffen. Men springt verder dan zijn polsstok 
lang is door te adviseren tot afschaffing van conventies. De commis
sie kan zich slechts afvragen of bestaande conventies nog zin heb
ben en wat er zou gebeuren als zij vervielen. Spreker vraagt zich 
af, of het automatisme van ontslag-aanbieding nog reële zin heeft. 
Wellicht zou hier ruimte moeten komen voor uitzonderingen. 

De heer De Pous sluit zich aan bij de woorden van de heer 
Cramer. Spreker vraagt zich voorts af, wat de reactie van de kie
zers zou zijn, indien het kabinet ondanks de verkiezingen aanblijft. 
Voorts rijst de vraag, of hierdoor niet de positie van het parle
ment wordt verzvakt. 

De heer Meuwissen is van oordeel, dat men in beginsel, indien 
een wijziging wordt beoogd, deze in een rechtsregel moet neerleggen. 

Dit gaat de heer Albrecht te ver. De commissie zou met aanbe
velingen kunnen komen, welke de gedachtenvorming beïnvloeden. Naar 
aanleiding van hetgeen door de heer Cramer werd gesteld merkt spre
ker op, dat wellicht de ontwikkelingen gaan naar een versterking 
van de positie van de minister-president. De vervanging van zwak
kere ministers komt dan in een ander licht te staan. 

De heer Cramer heeft niet de indruk, dat een sterke minister
president ten onzent gemakkelijk ingang zal vinden. 

De heer Gruijters acht de kern van het voorstel aanvaardbaar. 

- Het -
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Het is juist, dat een kabinet zich inzet moet kunnen maken van de 
verkiezingen. Spreker denkt in dit verband aan een van de elementen 
van de spelregels-Kuypers: het kabinet geeft enige maanden tevoren 
te kennen of het zich tot inzet van de verkiezingen maakt. Het zou 
echter onjuist zijn, indien de regel ontstaat dat het kabinet zon
der meer blijft zitten: in feite wordt dan wederom de beslissing 
verlegd tot na de verkiezingen. 

Mevrouw Fortanier-De Wit acht bedoelde spelregel-Kuypers aan
trekkelijk. Deze spelregel vooronderstelt echter een stembusakkoord. 
De moeilijkheid ligt er juist in partijen hiertoe te krijgen. Voorts 
heeft de suggestie het voordeel, dat het kabinet zich minder vrij-" 
blijvend opstelt. Het door de heer Cramer gesignaleerde gevaar van 
verstarring in de personele samenstelling van het kabinet zou moeten 
worden opgelost door een versoepeling bij het laten vallen van een 
individuele minister. 

De heer De Pous wijst erop, dat niet zozeer het kabinet, als 
wel een bepaalde partijencombinatie inzet van de verkiezingen zou 
moeten worden. 

De heer Donner acht het voorstel een kurieren am Symptonu De 
bestaande usance kan moeilijk veranderen zolang men niet geneigd 
is zich aan de vooravond van de verkiezingen op een bepaalde samen
werking vast te leggen. In wezen houdt het voorstel dan ook in, dat 
men tot een stembusakkoord m-qet komen. Spreker kan er zich mee ver
enigen, dat men bij de onderhavige usance een vraagteken zet; aan de 
hieraan ten grondslag liggende situatie verandert dat echter weinig 
of niets. 

^G v°,orbitter concludeert, dat in het rapport van de commissie 
op de relatieve waarde van de usance gewezen dient te worden. 

De heer Simons voegt hieraan toe, dat in het rapport tot uiting 
zou moeten komen, dat naar het oordeel van de commissie het aanblij
ven van het kabinet een personele reshuffling niet behoeft uit te 
sluiten. 

Punt D 3: 
De heer Jeukens merkt op, dat in Zweden de minister-president 

altijd leader of the party is. Spreker vraagt zich af, waarom in de 
Nederlandse situatie in principe de lijstaanvoerder en niet de voor
zitter van de partij als potentiële minister-president naar voren 
zou moeten komen. 

^e Z£2£^iii2£. wijst erop, dat in Nederland de fractie-voorzitter 
fungeert als leader of the party. 

De heer De Pous acht het voorstel niet aantrekkelijk. De func
ties van fractievoorzitter onderscheidenlijk van minister-president 
kunnen andere kwaliteiten vereisen; het is derhalve mogelijk, dat 
men hiervoor verschillende personen op het oog heeft. 

De heer Donner acht het op zich juist, dat de partijen bij de 
verkiezingen te kennen geven wie zij als minister-president zouden 
willen zien. Dat impliceert echter niet, dat a, tout prix de lijst
aanvoerder als potentiële minister-president naar voren dient te 
worden geschoven. 

De heer Albrecht merkt op, dat het voorstel in feite reeds pola
risatie vooronderstelt. Het zou absurd zijn indien vijf of meer po
tentiële minister-presidenten worden opgesteld. Heeft men echter po
larisatie, dan bestaat aan de onderhavige regel geen behoefte meer. 

- De -
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De heer Grui jters sluit zich hierbij aan. 

Punt D 4; 
Ten aanzien van de varianten a en c bestaat zodanige twijfel 

omtrent de grondwettigheid (vgl. plenaire vergadering van 
8 maart 1968), dat in dit kader bespreking niet nodig is. Uitslui
tend variant b komt derhalve aan de orde. 

De heer Cramer staat positief tegenover deze variant. De ove
rige leden zien er geen heil in. 

Punt D 5: 
De heer Donner zou niet verder willen gaan dan de aanbeveling, 

dat kort na de verkiezingen een kamerdebat plaatsvindt; waar zulks 
in resulteert zou moeten worden opengelaten. 

De heer Cramer is van oordeel, dat een kamerdebat zonder uit
spraak weinig zinvol is. Spreker geeft derhalve de voorkeur aan een 
debat, dat gericht is op een aanbeveling. De formatie-procedure komt 
hierdoor meer in de openbaarheid, terwijl de ve-rantwoordel i jkheden 
vast komen te liggen; de kiezer krijgt te zien wat met zijn stem 
wordt gedaan. 

Mevrouw Fortanier-Do Wit sluit zich hierbij aan. Spreekster 
merkt op, dat deze procedure zijn schaduw vooruit zal werpen in de 
verkiezingsstrijd. 

De lieer Albrecht acht de openheid van deze procedure een winst
punt. Noch de invloed van de kiezer noch de stabiliteit van de rege
ring zullen er echter veel mee gebaat zijn. 

De heer De Pous acht de suggestie-Donner om uitsluitend een 
debat te houden niet aantrekkelijk. Dit debat zal de duidelijkheid 
niet bevorderen; het zaken doen vindt toch achter de schermen plaats. 
Ook het voorstel om het debat op een aanbeveling te richten lijdt 
aan dit manco. 

De heer Prins sluit zich aan bij de woorden van de heer De Pous. 
De heer Meuwissen is van oordeel, dat het voorstel overbodig 

is indien uit de verkiezingen een duidelijke meerderheid naar voren 
komt. Is dit niet het geval, dan kan de procedure een zekere verbe
tering betekenen in vergelijking met het bestaande systeem (open
heid, vastleggen van verantwoordelijkheden). 

De heer Simons acht, gezien artikel 129 Grondwet, een aanbeve
ling van de Kamer op zich wel toelaatbaar. Spreker staat overigens 
ook niet afwijzend tegenover de suggestie-Donner waarbij wordt open
gelaten waar het kamerdebat op uitloopt. 

De heer Verbrugh is van mening, dat dit kamerdebat een prefabri-
cated karakter zal hebben. Spreker wil voorts wijzen op de bijzonde
re rol, welke in de formatie kan worden vervuld door een persoon, 
die bu-4r4ren de partijen staat. 

De heer Gruij.ters is van oordeel, dat de procedure de kiezers 
slechts v/at voorspiegelt. liet geheel zal inderdaad prefabricated 
zijn; het besluit van de Kamer is al gevallen voordat het debat 
begint. De duidelijkheid wordt hierdoor niet bevorderd. Spreker zou 
er dan ook de voorkeur aan geven het kiesstelsel zodanig in te rich
ten, dat de verkiezingen een meerderheid opleveren en dat deze meer
derheid in de verkiezingsstrijd een kandidaat-minister-president 
heeft gesteld. Onder deze omstandigheden heeft een debat met de op
positie terstond na de verkiezingen wel goede zin. Spreker is zich 

- echter -
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echter bewust, dat deze opzet niet binnen het raam van de bestaande 
Grondwet valt te realiseren. 

De heer Donner is van mening, dat de procedure tot een schijn
vertoning leidt. Indien uit de verkiezingen een meerderheid naar 
voren komt, heeft men de regeling niet nodig. Komt uit de verkiezin
gen geen meerderheid naar voren, dan ontstaat een onzekere situatie, 
welke in de praktijk eerst na veel passen en meten in een bepaald 
spoor pleegt te worden gezet, 

^ e voorzitter ziet dit wat positiever. Spreker zou het een be
langrijke ruggesteun voor de formateur vinden, indien deze weet hoe 
in de Kamer de kaarten liggen. Spreker heeft voorts de ervaring opge
daan, dat men als formateur behoefte heeft aan een zekere mate van 
openbaarheid, teneinde zich op deze wijze reeds tijdens de formatie 
te kunnen verantwoorden. Het openbare kamerdebat komt hieraan tege
moet. 

De heer Jeukens stelt de vraag, of het onderhavige voorstel be
trekking heeft op aanbeveling van de formateur dan wel van de minister
president. 

De voorzitter zou het voorstel willen toespitsen op de aanbeve
ling van de formateur. 

De heer Jeukens zou zich positief willen opstellen tegenover 
de suggestie-Donner indien zulks gepaard zou gaan met een opzet, waar
bij het kabinet zich tot inzet van de verkiezingen heeft gemaakt. 

De heer Simons acht een kamerdebat + aanbeveling van een forma
teur aanvaardbaar. De omstandigheid, dat aan dit kamerdebat binnens
kamers overleg zal voorafgaan, acht spreker geen bezwaar. Door mid
del van het openbaar debat wordt verantwoording afgelegd aan het pu
bliek. Voorts kunnen hier desiderata naar voren komen inzake het re-
ge ring sprogranw 

De heer Davukt acht het niet waarschijnlijk, dat uit dit debat 
inderdaad een samenwerking van partijen alsmede een regeringsprogram 
naar voren zullen komen. Naar sprekers oordeel is het systeem niet 
effectief. 

Bij stemming over het voorstel van kamerdebat + aanbeveling 
formateur blijken voor te zijn mevrouw Fortanier-De Wit en de heren 
Albrecht, Cramer, Kan, Mcuwisscn, Simons en de voorzitter. 

Punt D 6: 
De heer Verbrugli acht de gebezigde formulering "alle grotere 

fracties" niet gelukkig. 
-̂ c voorzitter stelt voor te lezen "dat aan een te formeren ka

binet zoveel mogelijk partijen deelnemen". Men komt hiermee in de 
buurt van het zgn, Zwitserse stelsel. 

De heer Donner merkt naar aanleiding van de oorspronkelijke for
mulering op, dat reeds thans de usance bestaat, dat het kabinet steunt 
op alle grotere fracties min één. 

De heer Verbrugh is voorstander van een kabinet op zo breed moge
lijke basis. Spreker legt er echter de nadruk op, dat deze brede samen
werking ook reële inhoud dient te hebben; teruggegrepen dient te wor
den op datgene wat de verschillende groeperingen bindt. Spreker zou 
in het rapport willen opnemen, dat de commissie de mogelijkheid niet 
wenst uit te sluiten, dat onder omstandigheden naar een zodanig brede 
basis kabinet dient te worden gestreefd; polarisatie dient niet als 
een ideaalbeeld te worden voorgesteld, 

De heer Simons is niet tegen een brede basis kabinet gekant in-

- dien -
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dien de omstandigheden daartoe leiden. Spreker zou hier echter geen 
aanbeveling van de commissie van willen maken. Blijken er in de prak
tijk tegenstellingen te bestaan, dan is liet juist, dat zich een oppo
sitie formeert. 

^e voorzitter concludeert, dat met uitzondering van de heer 
Verbrugh, de leden van de commissie er niet voor gevoelen een aanbe
veling met betrekking tot de formatie van een brede basis kabinet 
in het rapport op te nemen. 

Punt D 7: 
De heer Domier merkt op, dat invoering van de spelregels een 

zodanige mate van overeenstemming tussen de partijen vooronderstelt, 
dat onder deze omstandigheden de spelregels in feite reeds niet meer 
nodig zijn. 

De heer Grui.jtors voegt hieraan toe, dat verschillende van de 
spelregels ook als zodanig niet reëel zijn. 

Met betrekking tot de vijfde spelregel, welke vellicht perspec
tieven opent, merkt de voorzitter op, dat deze niet in het commissie
rapport thuishoort. 

Punt D 8; 
De heer Kan merkt op, dat het gezag van de fractievoorzitter 

een deuk krijgt indien blijkt, dat een aanzienlijk gedeelte van het 
electoraat hem minder aantrekkelijk acht. 

-̂ c Z£2£2J:ü.2il voegt hieraan toe, dat tevens de mogelijkheid be
staat dat de door de kiezers uitverkoren fractievoorzitter weinig 
instemming vindt bij de leden van de fractie. 

Mevrouw For t&nipr~De V/i t wijst erop, dat slechts weinigen de 
kwaliteiten bezitten, welke tot een goede fractievoorzitter stempe
len, liet is de vraag, of de kiezers wel de juiste man zullen selec
teren. 

-̂ e .vo.pr.̂ i.t̂ ter concludeert, dat bij de commissie overwegend be
zwaar bestaat tegen de onderhavige suggestie. 

Punt D 9: 
De heer .Crjimer wijst erop, dat in 1938 op vergelijkbare motie

ven als aan het voorstel ten grondslag liggen, het instituut van mi
nister zonder portefeuille werd ingevoerd. Het zou echter juister 
zijn door te werken op de gedachte, dat de ministers uit de Kamer 
voortkomen. Het onderhavige voorstel geeft aan dit uitgangspunt een 
onlogische wending; bedacht dient te worden, dat de positie van de 
fractievoorzitters bijzonder moeilijk wordt. 

De heer Kan heeft overwegend bezwaar tegen het voorstel in zijn 
huidige vorm; spreker wijst in dit verband op de uiterst lastige si
tuatie, waarin de fractievoorzitters komen te verkeren met betrekking 
tot het geheim van de ministerraad. Een aantrekkelijk facet van het 
voorstel ligt echter in de vergroting van de regeringsstabiliteit. 
Wellicht zouden de bezwaren kunnen worden ondervangen door het voor
stel aldus te amenderen, dat in het reglement van orde van de MR 
wordt bepaald, dat de voorzitters van de regeringsfracties l̂ unroeji 
worden uitgenodigd de vergaderingen bij te wonen. 

Mevrouw Fortanier-De Wit zou het aldus geamendeerde voorstel 
willen steunen. Sjoreekster wijst erop, dat door middel van een derge
lijke procedure de communicatie tussen kabinet en regeringsfracties 
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wordt verhoogd; de mogelijkheid, dat een crisis ontstaat welke op 
misverstanden kan worden teruggevoerd, wordt hierdoor goeddeels 
uitgesloten. 

De voorzitter merkt hierbij op, dat naar zijn ervaring in som
mige gevallen juist een gebrek in de communicatie wordt nagestreefd. 
Onder die omstandigheden zal de voorgestelde procedure niets oplos
sen. 

De heer Daudt spreekt de vrees uit, dat het systeem ertoe zal 
leiden, dat het regeringsbeleid nog meer dan thans binnen de beslo
tenheid van vertrouwelijk overleg blijft hangen. 

De heer Simons acht het gevaar aanwezig, dat de procedure af
breuk zal doen aan de positie van het parlement; de oppositie wordt 
in feite uitgeschakeld. Spreker zou er de voorkeur aan geven, dat 
de communicatie wordt verhoogd door overleg met het seniorenconvent; 
daardoor wordt verzekerd, dat ook de oppositie in de beleidsafbake
ning wordt betrokken. 

De heer .prui j jers is van mening, dat het systeem niet noodzake
lijkerwijze de stabiliteit behoeft te bevorderen. Spreker wijst erop, 
dat het kabinet-Marijnen juist ten val kwam tengevolge van de inten
sivering van de binding tussen de WD-fractie en de geestverwante 
ministers. De aanleiding tot het voorstel zou ontbreken, indien het 
kabinet exponent is van een duidelijke kamermeerderheid. Is dit laat
ste niet liet geval, dan dient niet de verwachting te worden gekoes
terd, dat de onderhavige procedure veel verbetering oplevert. 

De voorzitter concludeert, dat het oorspronkelijke voorstel bij 
de commissie geen steun vindt. 

Punt I) 10: 
De heer Donner merkt op, d.at te dezer zake de praktijk bij de 

onderscheidene partijen verschillend is. Dit dient men te accepteren. 
De heer De Pous^ zou de suggestie niet willen zien als een strin

gente eis. Niet ieder kamerlid dient een potentieel minister te zijn; 
zo stellen met name de vakdepartementen bijzondere eisen, waaraan 
slechts bepaalde personen voldoen. 

De hoer Cramer kan zich verenigen met het standpunt van de 
heer De Pous, dat niet ieder kamerlid een potentieel minister be
hoeft te zijn, Dit neemt echter niet weg, dat het aanbeveling ver
dient, dat de ministers uit de Kamer voortkomen. Ook het kamerlid
maatschap wint hierdoor aan aantrekkelijkheid. Een aanbeveling in 
deze geest zou in het rapport kunnen worden opgenomen. 

Mevrouw F o r t an i ej>~ De_ 1/ i t sluit zich hierbij aan. Ook bij de 
kandidaatstelling zou op de ministeriabiliteit gelet moeten worden. 
Spreekster is van mening, dat zulks tevens geldt voor de leden van 
de Eerste Kamer. 

Bij stemming blijkt, dat de volgende leden een aanbeveling, dat 
de ministers zoveel mogelijk uit de Kamer voortkomen, willen steu
nen: Mevrouw Fortanier-De Wit en de heren Albrecht, Cramer, Daudt, 
Gruijters, Jeukens, Kan, Mcuwissen en de voorzitter. 

Punt D 11: 
Dit punt leent zich niet voor bespreking in het commissierap

port. 

- Punt E 1: -
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Punt E 1; 
Dit punt zal nader worden besproken. Tevoren zal het advies 

worden ingewonnen van de politieke partijen en van de VIJG. 

Punt E 2: 
De bedoeling van het voorstel is te voorkomen, dat actuele moei

lijkheden, velke aanleiding hebben gegeven tot een crisis, beslis
send worden voor de regeringssamenwerking gedurende een langere pe
riode . 

Het voorstel vindt geen ondersteuning. 

Door het secretariaat zal een concept-rapport worden opgesteld. 
Het streven zal erop zijn gericht althans het algemeen gedeelte van 
dit concept zo tijdig gereed te .hebben, dat het in de eerstvolgende 
vergadering kan worden besproken. 

De eerstvolgende vergadering zal plaatsvinden op vrijdag 
26 april 1968; zowel des middags als des avonds zal plenair worden 
vergaderd. 

De voorzitter sluit de vergadering te 22.15 uur. 
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